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Két oka van annak, hogy a kormány hat hónapos időtartamra felfüggesztette a kommunizmus
idején államosított vagyonok tulajdonosainak járó kárpótlási jegyek kibocsátását – nyilatkozta a
Krónikának Markó Attila államtitkár, a visszaszolgáltatásokkal megbízott testület egyetlen magyar
tagja.

Mint arról tegnap beszámoltunk, a kabinet keddi ülésén döntött a restitúciós jegyek kibocsátásának
ideiglenes beszüntetéséről. „Az Európai Emberjogi Bíróság körülbelül másfél éve hozott egy
határozatot, amellyel kötelezi Romániát a visszaszolgáltatásokra vonatkozó jogszabályok
megváltoztatására, a hivatal illetékesei szerint ugyanis a romániai kártérítési rendszer túlságosan
kaotikus, nem átlátható. A másik probléma, hogy az államnak nincs anyagi kapacitása a
kártérítések kifizetésére, ráadásul a tulajdonalap részvényei is elfogytak” – mutatott rá az
államtitkár.

Hozzátette: két lehetséges megoldást tud elképzelni a forráskeresésre, egyrészt meg lehetne
szabni egy felső határt a kártérítések összegére, illetve ezek fokozatos kifizetésére, másrészt a
tulajdonalap feltőkésítése is szóba kerülhetne, ez azonban a jelenlegi körülmények között szinte
lehetetlen. Mint mondta, intézményi szinten is jelentkeztek problémák, az előkészítési folyamat
nehézkesen, szervezetlenül zajlott. „A lakosság részéről is nagyon sok panasz érkezett, személy
szerint pedig már korábban is többször hangsúlyoztam, hogy nem lehet megfelelő minőségű
munkát végezni, ha csupán a döntés születik meg valamivel kapcsolatban, de konkrét intézkedések
nem történnek” – vélekedett Markó Attila.

A testület tagja ugyanakkor azt is elmondta, a következő hat hónapban a Mihai-Răzvan Ungureanu
miniszterelnök által kért ügyészségi vizsgálaton kívül várhatóan az új jogszabályt is megalkotják az
illetékesek. „A visszaszolgáltatással megbízott testülethez eddig 100 ezernél lényegesen több
igénylést nyújtottak be magánszemélyek, ebből mintegy 25 ezer esetben sikerült végleges döntést
hozni. A hat hónapos felfüggesztés így azokat a személyeket érinti, akiknél nem született döntés,
ezen ügyek tárgyalásához meg kell majd várni az új jogszabályt” – fogalmazott Markó.

Az államtitkár hangsúlyozta: a fennálló helyzet nem az igénylők hibájából alakult így, a hivatalnak
egyszerűen nincs emberi kapacitása arra, hogy a jelenleginél gyorsabb ütemben dolgozzon fel
ekkora dossziémennyiséget, ugyanakkor az eljárás is bonyolult, többlépcsős folyamatot jelent.
Amint arról korábban beszámoltunk, múlt héten több mint harminc, a magyar egyházaktól elkobzott
ingatlan visszaszolgáltatásáról döntött Bukarestben az illetékes tárcaközi bizottság.

Ezzel kapcsolatban Markó Attila elmondta, az egyházak által visszakapott vagyonelemeket csak
részben érintheti a féléves felfüggesztés. „Abban az esetben beszélhetünk erről, ha például egy
ingatlant időközben lebontottak, az egyháznak pedig kártérítést kell kapnia. Ezek a dossziék már
átkerültek a kártérítési bizottsághoz, a tényleges döntéssel azonban szintén várni kell az új
jogszabály megszületéséig” – mutatott rá Markó.
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